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Zápis z jednání Knihovní rady dne 22. března 2017

Přítomni: prof. Čapek, Mgr. Hečková, doc. Holá, Ing. Jankovská, Ing. Klápšťová, doc. Kraftová, prof. Kulhánek, prof. 

Menčík, prof. Mikulášek, prof. Tichý

Omluveni: prof. Cempírek, prof. Lenderová, prof. Bezoušek, Mgr. Matušková

Hosté: doc. Jiránek (za prof. Lenderovou)

Předseda Knihovní rady, prorektor pro vědu a tvůrčí činnost, prof. Kulhánek přivítal účastníky. Žádné 

připomínky k programu nebyly vzneseny, zahájil proto jednání podle programu uvedeného na pozvánce. 

1. Kontrola úkolů z minulého jednání KR (21. 9. 2016)

Zařazení otázek na využití EIZ do průzkumu pro doktorandy (Ing. Klápšťová, Ing. Jankovská) – otázky byly 

zařazeny.

Autorskoprávní ochrana zaměstnanců UPa (prof. Kulhánek) – byl vydán dodatek č. 1 ke směrnici č. 1/2014 

Ochrana práv duševního vlastnictví. Výkon majetkových práv UPa přenesla na autory děl (zaměstnance 

UPa). Všechny úkoly byly splněny.

2. Hodnocení činnosti univerzitní knihovny za rok 2016

Ing. Jankovská nejprve upozornila na grafy připravené speciálně pro KR, které dokreslují vývoj návštěvnosti 

knihovny, počty výpůjček, počty uživatelů a studentů za léta 2011 – 2016.

Následně krátce komentovala vybrané pasáže z výroční zprávy (systém nákupu literatury, využití daru 

Elektrárny Opatovice, umístění DK UPa ve světovém porovnání, nárůst počtu uživatelů, využívání konzultací 

ke klíčovým slovům a anotacím závěrečných prací v ANJ, inovace záložky Podpora vědy na intranetu i 

webu, udržitelnost projektu OP VaVpI). Upozornila také na tabulku Využití EIZ vzhledem k ceně za 

definovanou statistickou tabulku (str. 38 ve VZ), která podává přehled o využívanosti jednotlivých 

elektronických informačních zdrojů ve vztahu k jejich ceně. Poté vyzvala členy KR k připomínkám a 

dotazům.

Výroční zpráva Univerzitní knihovny UPa za rok 201 byla schválena bez připomínek. 

3. Plán činnosti univerzitní knihovny na rok 2017

Ing. Jankovská prošla stručně všechny body plánu činnosti. Zastavila se u bodu 2.1 Nákup informačních 

zdrojů a 2.4 Podpora publikační činnosti a otevřeného přístupu k publikovaným vědeckým článkům. 

Zdůraznila, že již koncem roku bude nutné zajistit předplatné na r. 2018 zdrojů hrazených doposud 

z OP VaVpI (v rámci udržitelnosti), a to z rozpočtu univerzity. Současné roční výdaje na EIZ se pohybují 

kolem 6 mil. Kč. Výdaje na r. 2018 budou činit 12,9 mil. Kč. V přímé souvislosti s tímto nárůstem bude 

během roku 2017 probíhat analýza využití portfolia EIZ vedoucí k optimalizaci předplácených EIZ (zrušení 

předplatného nevyužívaných). K tomu je mít na paměti povinnost vyplývající pro řešitele projektů 

z programu Horizont 2020, a to zveřejňovat i výzkumná data. Je tedy třeba počítat s nutností pořízení 

datového repozitáře, ideálně včetně zapojení UPa do systémů trvalých identifikátorů vědce (ORCID) 

a elektronické publikace (DOI) – podrobnosti, včetně finanční náročnosti viz příloha k zápisu z KR konané 

dne 21. 9. 2016 Materiál pro členy KR č. 4. Členové KR byli opět vyzváni k připomínkám a dotazům.

Připomínka k analýze využívanosti EIZ - členům KR bude analýza s navrhovaným řešením zaslána 

a proběhne online jednání k jejímu projednání a schválení.

Plán činnosti byl členy KR schválen.

https://dokumenty.upce.cz/Univerzita/smernice/2014/sm-01-2014-uz/dod-01-01-2014.pdf
https://dokumenty.upce.cz/Univerzita/smernice/2014/sm-01-2014-uz.pdf
http://dokumenty.upce.cz/uk/vyr_zpravy/vz16.pdf
https://zamestnanci.upce.cz/knihovna/vav.html
http://knihovna.cvut.cz/cs/podpora-vedy/publikovani/orcid
http://knihovna.cvut.cz/cs/redakce/podpora-pro-redakce/doi-identifikator-clanku
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4. Připomínky a návrhy fakult

4.1. FChT – bibliografický manažer EndNote

Ing. Klápšťová informovala KR o dopisu prof. Melouna, ve kterém žádal o update licencí 

bibliografického manažeru EndNote na verzi X8. Současná situace na FChT: 100 licencí verze X4.

Ostatní fakulty mají možnost využívat odlehčenou, webovou verzi, tzv. EndNote Basic, která je 

dostupná pro všechny předplatitele dtb Web of Science (není nutná instalace, stačí jen registrace účtu 

v rámci WoS). Knihovna nabízí školení práce s touto aplikací. Prof. Mikulášek poté sdělil, že několik 

licencí verze X8 bude zakoupeno z rozpočtu KAlCh FChT (zajistí p. proděkan Ventura).

4.2. FES – antiplagiátorský systém pro závěrečné práce

P. proděkanka Kraftová požádala dopisem před jednáním KR Ing. Jankovskou o zjištění možností 

zavedení antiplagiátorského systému na UPa, a to vzhledem k požadavkům Národního akreditačního 

úřadu a ustanovením nového zákona o VŠ. P. prorektor Kulhánek reagoval, že probíhají jednání 

v rámci vedení univerzity a že UPa počítá, že během r. 2017 bude záležitost antiplagiátorského 

systému vyřešena. Z následné diskuze vyplynulo, že z technického hlediska se zatím jako nejrychlejší 

a nejjednodušší jeví zapojení do projektu Theses.cz (MU v Brně). Delší dobu poté zabere stanovení 

vnitřních mechanismů a pravidel nakládání s výsledky antiplagiátorské kontroly.

4.3. FES – směrnice č. 2/2015 a č. 1/2014

P. proděkan Čapek zapojil Ing. Jankovskou do korespondence týkající se směrnice č. 2/2015 Evidence 

výsledků tvůrčí činnosti zaměstnanců a studentů UPa v OBD. Ing. Pernica, Ph.D. (FES) vyjádřil výhrady 

vůči směrnici. Výhrady se týkaly zejména toho, že směrnice neupravuje souhlas/nesouhlas 

spoluautorů z jiných institucí se zveřejněním článku/příspěvku v Digitální knihovně UPa. 

Ve směrnici č. 1/2014 Ochrana práv duševního vlastnictví existuje v čl. 5 odst. 1 povinnost uzavřít 

dohodu o spoluautorství. Ing. Jankovská tedy požádala o pomoc právničku CTTZ Mgr. Strakovou, 

která vypracuje vzor této dohody tak, aby řešila situaci se zveřejňováním v DK UPa v případech 

spoluautorství zaměstnanců jiných institucí. 

4.4. FZS – poděkování 

P. proděkanka Holá poděkovala Ing. Jankovské za školení práce s bibliografickým manažerem 

EndNote Basic, které proběhlo na FZS v únoru. Poděkovala knihovně také za spolupráci na obnově

knihovního fondu na FZS – pracovnice z výpůjčních služeb vypracovaly na základě fakultou dodaných 

klíčových slov seznamy literatury dostupné v UK UPa, seznamy byly zaslány vedení FZS k rozhodnutí o 

aktualizaci fondu (dokoupení, vyřazení).

5. Různé

5.1. Nabídka školení InCites – Benchmark and Analytics

Mgr. Prochásková nabízí zájemcům z řad akademických a vědeckých pracovníků proškolení v práci 

s analytickým nástrojem InCites, a to s částí Benchmark and Analytics.

5.2. Objednávky zahraniční literatury – připomínka nabídky slevy 25 %

http://theses.cz/
https://dokumenty.upce.cz/Univerzita/smernice/2015/sm-02-2015.pdf
https://dokumenty.upce.cz/Univerzita/smernice/2014/sm-01-2014-uz.pdf
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Ing. Jankovská dne 28. 2. 2017 rozeslala členům KR a všem proděkanům pro pedagogiku a vědu 

a výzkum e-mail s nabídkou 25% slevy na zahraniční literaturu z 31 vydavatelství. Knihy s touto 

slevou je možné objednávat do 31. 3. 2017 na e-mailu iva.prochaskova@upce.cz.

5.3. Výstava zahraniční literatury (Malé centrum)

Výstava zahraniční literatury pravidelně pořádaná v červnu na FChT se s největší pravděpodobností 

neuskuteční. Prof. Menčík proto požádal, zda by bylo možné získat seznam podobných výstav 

plánovaných knihkupectvím Malé centrum – seznam zajistí Ing. Jankovská, rozešle ho členům KR 

a vystaví na intranet.

5.4. Oznámení

P. prorektor Kulhánek oznámil, že začátkem června bude odcházet Ing. Jankovská na mateřskou 

dovolenou. Vedením UK bude do konce roku 2017 pověřena Ing. Jitka Říhová. V lednu 2018 

Ing. Jankovská nastoupí zpět.

Protože nebyly navrženy žádné další body k projednání, prof. Kulhánek poděkoval přítomným za účast 

a jednání ukončil. Zároveň apeloval na členy KR, aby zajistili přenos projednávaných informací na fakulty. 

Zapsala: B. Jankovská                                                     Schválil: prof. Ing. Jiří Kulhánek, Ph.D.
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